

О. В. Белов

Самостоятельное присуждение ученых степеней в ОИЯИ: итоги первых лет

В середине февраля 2022 г. вступили в силу обновленные положения ОИЯИ, регламентирующие работу диссертационных советов Института и процесс самостоятельного присуждения ученых степеней. Данное событие ознаменовало важный этап в развитии механизмов научной аттестации ОИЯИ и позволило проанализировать итоги первой, наиболее сложной фазы реализации Институтами права самостоятельного присуждения ученых степеней, начавшейся в сентябре 2019 г.

Подводя итоги более чем двух с половиной лет напряженной работы, с уверенностью можно сказать, что Институтами этот путь пройден успешно и результативно. Получение права самостоятельно присуждать ученые степени возложило на ОИЯИ существенный объем функций по собственному регулированию процесса научной аттестации и обеспечению деятельности диссертационных советов. При этом одним из важ-

нейших критериев качества предусмотренных процедур является репутационная составляющая, накладывающая особые требования к объективности процесса научной аттестации.

В 2019 г. удалось быстро перейти к новым форматам работы диссертационных советов. В целях координации процесса научной аттестации в Институте был создан новый орган — квалификационная комиссия. Активное взаимодействие руководства квалификационной комиссии с председателями и учеными секретарями новых диссертационных советов позволило в короткий срок наладить применение новых регламентов на практике и обеспечить соответствующий контроль их исполнения.

Практически с первых месяцев работы новых диссертационных советов ОИЯИ начал на регулярной основе предоставлять сведения о научной аттестации в рамках государственного мониторинга. Начиная

О. V. Below

Independent Conferring of Academic Degrees: Experience of the First Years

In mid-February 2022, the updated Regulations came into force, coordinating the activity of the JINR Dissertation Councils and the process of independent conferring of academic degrees. This marked an important stage in the development of the JINR scientific attestation and made it possible to analyze the experience of the first most difficult phase of the implementation of the JINR's right to independent conferring of academic degrees, which began to be realized in September 2019.

Summarizing the results of more than two and a half years of hard work, we can say with confidence that JINR has passed this way successfully and efficiently. Obtaining the right to independently confer academic degrees was associated with the assignment to JINR of a significant amount of functions for its own regulation. This refers to the scientific attestation process and ensuring the activities of Dissertation Councils. Many of the functions that were previously performed by the Higher Attestation

Commission under the Russian Ministry of Science and Higher Education, in the case of independent awarding of academic degrees, should be performed by JINR itself. At the same time, one of the most important criteria for the quality of the procedures provided is the reputational component, which imposes special requirements on the objectivity of the scientific attestation process.

In 2019, we managed to quickly switch to new formats for the Dissertation Council activity. In order to coordinate the process of scientific attestation at JINR, a new body was established, namely the Qualification Commission. The active interaction of the leadership of the Qualification Commission with the chairmen and scientific secretaries of the new Dissertation Councils made it possible in a short time to implement the new Regulations practically and ensure appropriate control over their functioning.

Almost from the first months of the activity of the new Dissertation Councils, JINR began to provide information

с 2022 г. объем обязательных к предоставлению сведений существенно увеличился.

В 2020 г. в условиях пандемии COVID-19 возник ряд сложностей, связанных с вынужденной переориентацией диссертационных советов на гибридный формат работы, позволяющий членам советов, оппонентам, научным руководителям и консультантам соискателей удаленно участвовать в заседаниях по защите диссертаций. Тем не менее после кратковременной приостановки деятельность диссертационных советов продолжилась при соблюдении установленных противоэпидемических мер.

Статистика защит в диссертационных советах Института свидетельствует о высоком интересе соискателей к получению ученой степени в ОИЯИ. В период с 1 сентября 2019 г. по 15 марта 2022 г. состоялось 45 защит, по результатам которых присуждены 9 ученых степеней доктора наук и 36 ученых степеней кандидата наук.

Весьма востребованной опцией по отзывам соискателей является возможность электронной подачи диссертации и прочих документов для защиты. Позитивное впечатление у защитившихся оставляет вручение дипломов в торжественной обстановке. Расширяется круг защищающихся в ОИЯИ соискате-

лей из других организаций. Растет число вовлеченных в процесс научной аттестации ученых из стран-участниц ОИЯИ и других государств.

В начале 2022 г. в связи с последними изменениями в законодательстве Российской Федерации, рекомендациями ВАК по результатам мониторинга деятельности диссертационных советов ОИЯИ, а также на основе накопленного опыта самостоятельного присуждения ученых степеней было проведено обновление базовых нормативных документов Института, регламентирующих процедуры научной аттестации. С 15 февраля введены в действие новые редакции Положения о присуждении ученых степеней в ОИЯИ, Положения о диссертационном совете ОИЯИ и Положения о квалификационной комиссии ОИЯИ. При этом в целях соблюдения прав соискателей установлены переходные положения: диссертации, направленные в ОИЯИ до вступления в силу обновленных положений, рассматриваются в соответствии с положениями, действовавшими на момент подачи.

Внесенные изменения связаны в основном с процедурными поправками и не затрагивают базовые требования к соискателям ученых степеней и к диссертациям. В частности, скорректированы форма подачи сведений о кандидате в члены диссертационного

on scientific attestation on a regular basis within the framework of state monitoring. Since 2022, the amount of information required to be provided has increased significantly.

In 2020, there was a difficult period associated with the forced reorganization of the Dissertation Council activity to a hybrid form, allowing members of the councils, opponents, supervisors and consultants of applicants to remotely participate in dissertation defense meetings. Nevertheless, after a short suspension, the activities of the Dissertation Councils continued even in the context of the COVID-19 pandemic, subject to the established anti-epidemiological measures and the temporary orders of the councils due to these circumstances.

The statistics of defenses in the JINR Dissertation Councils testify to the high interest of applicants in obtaining a JINR scientific degree. In the period from 1 September 2019 to 15 March 2022, 45 defenses were held; 9 doctoral degrees and 36 candidate of science degrees were awarded.

A very popular option according to applicants is the electronic submission of a dissertation and other documents related to defense. The presentation of diplomas in a solemn atmosphere leaves a positive impression on the

defenders as well. The number of applicants from other organizations who are defending at JINR is expanding. The number of scientists from the JINR Member States and other states involved in the process of scientific attestation is also growing.

At the beginning of 2022, the latest changes in the legislation of the Russian Federation, the recommendations of the Higher Attestation Commission based on the results of monitoring the activities of JINR Dissertation Councils, as well as the accumulated experience of independent conferring of scientific degrees have motivated us to update the JINR's regulatory documents that are related to procedures for scientific attestation. On 15 February, new edition of the Regulations on conferring of academic degrees at JINR, the Regulations on the JINR Dissertation Council and the Regulations on the JINR Qualification Commission were put into force. At the same time, in order to respect the rights of applicants, transitional provisions have been established. In particular, the dissertations submitted to JINR before the updated provisions come into force are considered in accordance with the Regulations in force at the time of submission.

совета и форма заявления соискателя о подаче диссертации к рассмотрению и защите. На постоянной основе закреплена возможность проведения защит с участием членов диссертационного совета в удаленном интерактивном режиме. При таком формате на защите очно обязаны присутствовать председатель или иной председательствующий, ученый секретарь постоянно действующего совета (или технический секретарь разового совета) и соискатель. Доля членов диссертационного совета, которые могут участвовать в заседании в удаленном интерактивном режиме, не может превышать 1/2 от общего числа участвующих в заседании членов совета. Введено электронное тайное

голосование членов диссертационного совета при участии как минимум одного члена совета в удаленном интерактивном режиме. При этом каждой лаборатории предоставлена возможность разработать свой порядок проведения электронного тайного голосования с учетом пожеланий, связанных с выбором электронной системы и технической оснащённостью зала заседания. Расширены заключение диссертационного совета по защите диссертации и состав аттестационного дела соискателя. Увеличен период между защитой диссертации и утверждением решения диссертационного совета приказом ОИЯИ: теперь данный срок не может быть менее двух месяцев для выдерживания обяза-

Дубна, 26 января. Участники торжественного вручения дипломов о присуждении ученой степени



Dubna, 26 January. The participants of the solemn ceremony of conferring diplomas on academic degree

The changes introduced are mainly related to procedural issues and do not affect the basic requirements for applicants for scientific degrees and dissertations. In particular, the form for submitting information about a candidate to the members of the Dissertation Council and the form of the applicant's application for submitting a dissertation for consideration and defense have been adjusted. On a permanent basis, the possibility of holding defenses with the participation of members of the Dissertation Council in a remote interactive mode is fixed. With this format, the chairman or other presiding person, the scientific secretary of the permanent council (or the technical secretary of the ad-hoc council) and the applicant must be present in person at the defense. The proportion of members of the Dissertation Council who can participate in the meeting in a remote interactive mode cannot exceed 1/2 of

the total number of members of the council participating in the meeting. Electronic secret voting of members of the Dissertation Council with the participation of at least one member of the council in a remote interactive mode has been introduced. At the same time, each Laboratory was given the opportunity to develop its own procedure for conducting electronic secret voting, taking into account the wishes on the choice of an electronic system and the technical equipment of the meeting room. The conclusion of the Dissertation Council for the defense of the dissertation and the composition of the attestation file of the applicant have been expanded. The period between the defense of the thesis and the approval of the decision of the Dissertation Council by the order of JINR has been increased: now this period cannot be less than 2 months to maintain the mandatory period during which an appeal can

тельного периода, в течение которого может быть подана апелляция. Закреплены обязательства ОИЯИ по расширению информации о работе диссертационных советов, предоставляемой в рамках федерального мониторинга.

На август 2022 г. запланирован переход диссертационных советов ОИЯИ на работу по новой номенклатуре научных специальностей. При этом дата 24 августа 2022 г. установлена в качестве крайнего срока осуществления полномочий диссертационных советов по действующей номенклатуре. Планируется, что работа диссертационных советов после перерегистрации возобновится с 1 сентября 2022 г.

Очевидно, что выстроенная в Институте система присуждения ученых степеней позволяет надеяться на дальнейшее увеличение количества защит диссертаций в ОИЯИ и повышение престижа дипломов международной межправительственной организации.

be filed. The obligations of JINR to expand information on the work of Dissertation Councils, provided within the framework of federal monitoring, were fixed.

In August 2022, JINR Dissertation Councils are expected to move to work on a new nomenclature of scientific specialties. The date 24 August 2022 is set as the deadline for the powers of Dissertation Councils under the current nomenclature. It is planned that the operation of Dissertation Councils after re-adjustment will resume from 1 September 2022.

Obviously, the system of awarding scientific degrees built at the Institute allows us to hope for a further increase in the number of defenses of dissertations at JINR and for an increase in the prestige of diplomas of our international intergovernmental organization.